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1702, Mar.




RIC

CT

INQ

DATE:  Sat. before 3/30

USE:  excellent testimony

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    MARITAL HUSBAND by WIFE and HER LOVER

Motive:  ADULTERY by wife / ANGER at NEGLECT

Intox?:  prob. all

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Abraham Hannisson [aka Harrison] and Martha Newdale m. John Newdale


Weapon:  blow with hammer to forehead.


Circumstances:  MN left her husband in Maryland and came to Virginia with AH, but JN followed them.  MN refused to live with JM unless he allowed AH to live with them too.  All had been drinking the day of the murder with sailors on a ship.  JN was found dead by the riverside the next day at plantation of Mr. James Keys.  Witnesses testified that MN & AH had threatened JN previously, & that JN told friends that he feared he would be murdered by AH & MN.


Inquest:  i.d., 3/30/1704.  Verdict:  murder.  "a hamer was the cause by reason of the dent in his forehead and but small cutt."  Alexander Doniphan, coroner.


Indictment:  yes, murder


Term:  SE 5/6/1702


Court proceedings:  to Gen. Ct.  Witnesses bound.  [assume fNG because they were back in town soon after the trial]

Legal records:  

SE 5/6/1702 (158-161)


MURDER:  (Book 3, 159-160):  

"Thomas Porter and Jane his wife in open Court acknowledged themselves Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of the Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court

John Corbin in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court

William Bolin in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court

William Stone in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court

Mark Rymer in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court

Thomas Philpin in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.



Acknowledged in Court"

Richmond County COB:  SE 5/7/1702 (161-169)


MURDER (163):  

"Joseph Vainor in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale.

Richard Ingram in open Court Acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lord the King in the Just Summe of one hundred pounds Sterling upon Condition that the said Jane shall Appeare the fourth day of the next General Court and there from time to time attend as the said Court Shall Direct to Give Evidence for our Lord Sovereigne Lord the King against Abraham Hannisson and Martha Newdale Committed upon suspicion of being Guilty of ye Murther of John Newdale."

SE 3/8/1705:  (Book 4, 47)  

THE HOMICIDE CASE FOLKS:  "This day Francis Stone acknowledged himselfe Indebted to our Sovereigne Lady the Queene in the full and just summe of one hundred pounds ___ [illeg] Currant money of England to be paid to our saidl Sovereigne Lady the Queene her heires and successors IN case Abraham Hanson do not Refrayne the Company of Martha Newdale untill such time as he shall make it appeare by a Suffitient Testimoneall from under the Judge of that County Court in Mary Land where he formerly Lived, or any other Sufficient Caution that the Wife of the said Abraham is now dead."

SE 3/8/1705:  (Book 4, 47)  

THE HOMICIDE CASE FOLKS:  "Abraham Hanson being summoned by the Sheriff to answer the presentment of the Grand jury against him for selling Sider on the Sabbath day and offerring no Sufficient proofe to the Contrary, Ordered that he be fined according to Law and that he pay the same wth Costs &c."

13-A:  3/30 last at plantation of Mr. James Keys by the river side, John Newdell found dead.  Jury of inquest:  "by severall Cutts in his head came by his death by whome could not tell.  It seems this man which is now dead went on board a shipe and his wife with him and a man which Lives in the house with them which by all reports keeps company with the said mans wife and the seamen gave them Lyckrs but not out of Reason the seamen put them a shore all together well att this same place where this man is found dead noe other person with them and not a Gunne shott from the house where she live this being Saturday and Sunday notys to me that a man was there dead which do really believe that these two persons his wife and Abraham Harrison [or Hannison] her mate is guilty of the above said mans death as also severale persons had heard both these threaten his Life.  William Stone for one as emformed by Henry Gollop hearing nothing of these passages when the Jury of Inquest was on him but all Contrary to what now have sifted out.  Thomas Porter saith that the man was on him but all Contrary to what now have sifted out.  Thomas Porter saith that the man sometime before his death was att said Porters house the man declared there the first time was drunk that she should heare he was murthered by that man and his wife."  William Bronaugh, constable, ordered to go "with good strength to the house of Mr James Keys now Martha Newdalls and there to seize the bodies of Abraham Harrison [or Hannison] and Martha Newdall one suspistion of being guilty of murther."  To take them into custody & deliver them to Capt. John Tarpleys, High Sheriff.  Ordered under hand of Alexander Doniphan, 4/15/1702.  (275-6)


p. 14:  Inquest:  verdict:  homicide.  "supposing a hamer was the cause by reason of the dent in his forehead and but small cutt."  Alexander Doniphan, coroner.  i.d., 3/30/1704.  [Fleet's commentary:  "I don't think anybody wants him [AH] as an ancestor very much.  Either family can easily put it on the other if they care to step out from the shadow of the gallows.  But give the Devil his due.  This man did protect and feed this woman.  He brought her out of what they called Marry Land.  He fought for her.  He murdered for her (that is if she didn't do it herself) and we presume he died for her.  In this day a divorce can be bought for a small sum of money.  That was impossible then.  Events are at times greater than we.  And human nature, love and the law do not always agree.  Perhaps you or I would have murdered that drunken pest under the same circumstances.  Yes, I rather think we would.  B.F."]  (276)


p. 14-A:  Jane Porter (age 29) sworn:  "sometime in Feb'ry last John Newdall came to the house of your depo't to pale in a yard and your depo'ts husband being from home and in dyscourse the said Newdall told your depo't that Abraham and his the said Newdalls wife came out of Mary Land together and Left him there and the said Newdall followed them and when he overtooke them his wife told him that she would not live with him without the said Abraham did too, and your depo't asked the said Newdall whether he was not afraid to Live with them for feare they should murther him and the said Newdall made answer and said that it was a thing that he did not feare but did Expect the first time as he was drunk then they . . . would murther him."  Signed X, her mark.  "Sworne in open Court."  (276)


p. 14-A:  John Corbin (age 30):  sometime last Feb. at house of Thomas Philpin, where JC was then, "the said Newdall tooke this depon't by the hand and told your depo't that he had a heartbreaking in his breast and said that . . . Abraham Hannison and his the said Newdals wife were so Impudent together that he the said Newdall was In danger of his life in so much that as soone as Syder came he the said Newsdall and this depo't should be merry together if they did not End his dayes before."  X, his mark.  (276)


p. 15:  5/6/1702.  James Richison (age 30) "sayes that he went to the house of John Newdall and there saw that the said John and Abraham Hannison had beene fighting and heard John Newdall say that if the drink had not workt out of his head he would have beene murdered betwixt his wife and the said Abraham but being come to himself was too many for them."  X, his mark.  (276-7)


p. 15:  William Bowlin (age 27):  "sayes that when his sister was buried that the murdered man was a little in drink that that the said John Newdall the murthered person had a mind to Quarrele with Abraham Hannison the prisoner and the said John went home after him and fought and the said Abraham was too strong for John that was murthered and flung him in the fire and burnt his Coate and that John Newdall came from his owne home for an [?] Evidence Wm Bowlin to Tho Philpins but I would not go and when this Abraham and Johns wife came out of Marry Land together but John followed them into Virg'a and when he over tooke them hiws wife tooke a knife and struck at him but mist him."  X, his mark.  Sworne in court.  (277)


p. 15:  William Stone (age 23):  "he came a Sunday morning some time in March and Wanted to go over to church and so went down to the Hop yard Landing and there he see Jn'o Newdall Lye not dead as the depo't thinks and the wife of John Newdall came downe after me but he cant tell whether the said wife touched him or no I went back againe up to the said John Newdalls house (the Cannoa not being there) and borrowed Abraham Hannisons Mare and went to one Wm Berrys when he had beene there about the space of three house a messenger came and told me that the said John Newdall was dead and so sent the mans mare to go to Mr Doniphans he being Coronor."  Signed Wm Stone.  Sworne in open court.  (277)


p. 15-A:  Mark Rymer (age 50) on the morning of the Sabbath last March on which JN died, MR "being at the house of the said John and did then see the said Johns wife bring a broad axe and a hatt from the said John and your depo't asking the said Johns wife where her hsuband was she told hour depo't that he came from aboard a sloop that night before being a Saturday night aboujt Cock Crow and that he Lay att the Hop yard all nighta fter and your depo't did heare the said John Newdall say that he was alwayes Affraid of being murthered by the said Abraham Hannison and her the said Newdalls wife when once Syder time came"  Signed Mark Rymer.  Sworne in court.  (277)


p. 16:  Thomas Philpin (age 49):  sometime last January, "Martha Newdall came to the house of your depo't Late in the night and said father Philpin are you a sleep to which your Depo't made nasser and said no and bid her open the doore and your depo't heareing the said Martha Crying asked her what was the matter and she told your depo't that her husband had beene beating of her and your depo't told her that she Ledd a bad Course of Life to keep Company with another man and the said Martha told your depo't that she did never Love her husbandnor never would Love him and that shee had more reason to Love Abraham Hannison than him for he had found her Victuals and other things when John Newdall would not and sometime in Feb'ry Last John Newdall CAme to the house of your depo't Late in the night and told your deop't that he had been fighting with Abraham Hannison and that the said Abraham was too strong for him and thew him on the fire and burnt his Cloathes and his Skinn and the said John Newdall desired William Bolin to go along with him and see fair ;lay but he denied and would not go along with himn and then the said John Newdall went homewards and your depo't did heare Martha Newdall . . . say after her husband was dead that shee was not sorry for his death but that he dyed out of doors."  X, his mark.  Sworn in court.  (277)


p. 16:  Joseph Vaines (age 30), a sailor and gunner of the ship Gloster, Caot, Edward Ellis, commander.  On Saturday before the death of JN, "Being in a sloop bound up the Rappa River with severall other sayleres in the Sloop did stopp against the Landing where the said Newdall then Lived and the said Newdall and his wife Martha now standing att the barr Came on board the sloop in Curnew and very soon after Abraham . . . soone after a hollow from the Newdall Came on boarde the Sloop."  The four of them & 3 other sailors on board "did drink about 1 pt and 1/2 punch in all amongst the said seven persons and likewise about a pt and half of rumm more."  Then JN, MN, & AH, "being minded to go on shore your Depo't and one Sayler more named Rich'd Ingram about 6 or 7 of the Clock in the Evening went into the boate out of the Sloope and the said John Newdall and the said Martha came downe into the boat without Injury and goeing on shore the said Newdall satt down upon the fore thwart of the boate and in goeing shore from said Sloop when we came on shore took up the said Newdall out of the boate the said Newdall being in drink carryed him on shore and Laid him downe not being any ammage [image] or signe of any damage he had received by any thing received in the said boate or Sloope and the said Newdall being in drink your depo't did order or desire the said Martha his wife to Cover him with a Rugg."  AH came ashore with them in the same boat and went to the house, & the rest of the sailors returned to the sloop & went up the river, & heard the next Monday that JN was dead.  "the morning before being Sunday Looking into the boate saw about a spoonfull or thereabouts of Watger and blood in the boate and further saith that he see no other person upon the plantation but the prisoners."  Signed Joseph Vanis.  (277-8)


p. 16-A:  Richard Ingram (age 43), sailor and cook of the ship Gloster, Caot, Edward Ellis, commander.  Ditto.  They saw JN & MN "att the barr att work on shoar did hollow to them to come on board."  AH came on board later.  Going on shore, JN "satt downe a Cross a thwart att the head of the boat and inn goeing a Shore he fell off the thwart being about a foote from the bottome of the boate into the bottom of the boate but received no hurt by the fall"  --  RI & another sailor "Lifted" JN "out of the boate and told him that they would carry him up to the house but" JN "would not lett them."  So left him at the landing unhurt, "save that he was in drink."  Agreed that he saw the water & spoonful of blood in the boat the next day where JN fell.  X, his mark.  (278)

Beverley Fleet, Virginia:  Colonial Abstracts (Baltimore:  Genealogical Pub. Co., 1988), 1:  275-8.

Morgan, Hegemony, 140:  refers to AH as MN's "lover" -- all three came from Maryland.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused 1:  

Abraham Hannisson [aka Harrison]

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
s

Children:




Occupation:

servant

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Martha Newdale

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. John

Children:




Occupation:

servant

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Newdale

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Martha

Children:




Occupation:

servant

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1704, Aug. 30




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM & AIK:  3 adults and 1 infant

Rela:    NONDOM

Motive:  POLITICAL prob. dispute over taking Nanzatico land

Intox?:  no

Day of week:
W

Holiday?:

no

Time of day:
10am

Days to death:  0


HOM:  Nanziatticoe Indians [Old Master Thomas, Bearded Jack, Jack the Fiddler, Tom Anthony, George, Long Tom, Young Toby, and Frank] m. John Rowley (planter), Katherine Rowley (his wife), William Rowley (his infant son), & Mary Webb (his widowed mother-in-law).  Also aik. on the Rowley's servant girl, who escaped.


Weapon:  tomahawks on adults, knife on the infant child


Circumstances:  at home of victims.  Probably a dispute over occupying Nanzatico land.


Inquest:  


Indictment:  yes, murder


Term:  SE 10/1/1704


Court proceedings:  all fG except Frank, who was fNG.  DEATH.

Legal records:  


Rountree (1990: 119-21):  in April 1704 the Nanzatico complained to the governor of Va. that "an English claimant to their land south of the river had broken down their fences and 'turned them off their land,' while the rest of their land on both sides of the river was claimed by the Lomaxes; they wanted new land."  The government considered the matter, but did not act.  Inaction may have prompted the Rowley homicides.  See McIlwaine (1925) 2: 359, 369; McIlwaine (1915) 4: 74; and McIlwaine (1918: 391).

SE 10/1/1704 (361-4)


361-4:  HOM / ROBBERY in VA:  "Young Tom and Quasko Hawks being duely Examined what they know of the murther of John Rowley say that on Wednesday the 30th day of August Lat past the said Tom and Quasko Hawks went along with other Indians (vizt) Young Toby, Long Tom, and Jack the Fidler (who pretended they were going a hunting) to the house of George Phillips, and there they did meet with other Indians (vizt) Old Mr. Thomas, Bearded Jack, Tom Antony, George and Frank, and from the said George Philips's the said Tom and Quasko Hawks went along wth the aforesaid Indians to the plantation of the said John Rowley, and when they CAme to the plantation of the said John Rowley, the said Indians sats downe and Bearded Jack, old Mr. Thomas, Tho Antony, Jack ye Fidler and Long Tom painted themselves, and the aforesaid old Mr. Thomas, said to the other Indians Lett us go to the house and gett Som Victuals, and When they Came to the house John Rowley was in the loft and two women and a Girle was in the Lower Roome, and Old Mr. Thomas asked the said John Rowley to Come Downe and pipe it, ye said John Came Down and the sd Old Mr Thomas shook hands with him and asked him how he did and whilest the said old Thomas talked with the said John Rowley Tom Antony hold the said John Rowley and old Mr. Thomas struck him with his Tomahawk and knocket him downe, and Quasko Hawks asked old Mr. Thomas why he Killed ye Englishman and then the said old Mr. Thomas Runn after the said Quasho Hawks wth his Tomahawk talking Indian sd he did not understand and the said Quasko Hawks Runn away from him and after they had knocked the said John Rowley Downe the said two women Runn away and Bearded Jack and Jack the Fidler Runn after them and Jack the Fidler knock't the old woman Downe and Skinned her head, and Jack the Fidler took the Child and said he loved Children and held the Child between his Leggs and Stuck him Like a pigg thrusting his knife in att one eare and out of the other, and that old Mr. Thomas after they killed the two women and the Child said, Come lett us go into the house and look for some goods, and they the Said Tom and Quasko Hawks went away.


Young Toby being Examined saith that on the day aforsaid he with the said Quasko Hawk, young Tom, Jack the Fidler, and Long Tom went to old Mr. Thomas's Cabin where they mett old Mr. Thomas--Beared Jack, Tom Antony, Frank aand Geroge and from thence they went to John Rowleys and by a swamp side neare the house the said Bearded Jack, old Mr. THomas, Tom Antony, Jack the Fidler, Goerge and Log Tom painted thesmelves, and then old Mr. Thomas said Lett us go to the house for some Victualls, and to every other particular Question gives the same answer as Quasko Hawks & young Tom.


Jimmy [?], Harry, and Capoos [?], being Examined what they know about the said murther Could say nothing of theire owne knowledge not being with them but downe amongst the Inhabitants but being asked what they know since they have beene in Custody they say that Beadered Jack did say in the hall when the first Came, they should be Killed and had as good speak the truth and further they say that Bearded Jack, Tom Antony, Frank, George, Jack ye Fidler, and Long Tom said among themselves they did kill the English people but Quarrelled wth kone another about it so that they Cannot Say what each particular man did."


 Mattox Will being asked what he knoes of the above Murther saith that when he was with them in prison he asked them if they had done the Mischiefe to the English for which they were taken hold of, and Bearded Jack said Haw!  I have don it -- Don't Care If I am hanged presently:  and says Bearded to Tom Antony, 'twas Mr. Thomas's fault but 'tis no matter as Long as twas his Business and we have Cutt of[f?] a Family Don't Care if I am hanged to morrow.  The said Mattox Will being asked what he know about any Forreign Indians said that three months ago Bearded Jack told him there was above one hundred Indians Seneca's Come downe the Mountains & were Horsd [?] by the French and that more were Expected Downe and att time Corn was Ripe they would fall upon the English, and that the Ascataway Indians would joyn wth: them, Bearded Jack & Tom Antony affirms the same before us and that they heard it in Mary Land.


Long Tom being Examined saith that it was his Fathers fault who perswaded him along with them, and that all the young men and the boy have said is truew, and that all those men vizt, Bearded Jack, old Mr Thomas, Tom Antony, Jack the Fidler, Frank and George were Guilty of the Fract, and himselfe of being with them, but that he did not help to kill the English, wth: the Rest Say is True, and that the Rest would Tomahawk him if he would not go with them, and he also says he heard Tom Antony and Jack Beard Say what is formerly related agt Seneca Indians.



Will Taylor



George Tayler



Saml Peachey



David Gwyn



John Tarpley



Wm Robinson



Tho Beale"

SE 10/5/1704 (375-384:  some pagination problems in the original, but these are the first & last pages, as numbered.)


Session of Oyer and Terminer:  to try those accused of the murders of John Roley, Katherine Roley, William Roley, and Mary Webb.  "do present that old Master Thomas Late of the parish of St Marys in the County of Richmond aforesaid Indian on the thirtieth day of August in third yeare of the Reigne of our said Sovereigne Lady the Queene that now is about the hour of Ten in the Forenoone of the same day att the Parish aforesaid with Force and armes not having the feare of God before his Eyes but being moved and seduced by the Instigaton of the Devill and of his malice forethought and by the aid Consent Councell and procurement of four other Indians named as follows (vizt) Bearded Jack, Jack the Fidler, Tom Anthony, & George, all Late of the said Parish and County and in their presence in and upon one John Roley Late of the said Parish and County planter" -- tomahawk in old Mr. Thomas's right hand to the "hind part" of JR's head "one mortall wound in Lenghth four Inches and in Depth three Inches and an halfe, of wch sd Mortall wound the said John Roley Instantly Langusihed and soone after vizt on the second day of September then next following, dyed."



pled not guilty.



jury found them all guilty "of the Felony and murder aforesaid."


"It is Therefore Considered by the Court that the aforesaid old Master Thomas, Bearded Jack, Jack the fidler, Tom Anthony and George and Every one of them Returne to the place from whence they came from thence to the place of Execution, there to be hanged by the Neck till they be Dead."


Followed by a trial for the murder of Katherine Roley, "marryed woman" of St. Mary's parish.  Jack the Fidler hit her with a tomahawk in the "inder part of the head," wound 4" deep & 3." long.  Died immediately.


Long Tom and Young Toby "Severally said and Acknowledged that they were Guilty."

Followed by a trial of Long Tom and Young Toby, "two Indians of the Parish of St Mary's" -- for aiding in the murder of Willliam Roley, "an Infant," late of the parish of St. Mary's.  Helped Jack the Fidler murder WR with a knife "under the Right Eare . . . one mortall wound of the depth of six Inches and in Length two Inches" -- died immediately.  LT & YT acknowledged their guilt.

Followed by a trial of Long Tom and Young Toby, "two Indians of the Parish of St Mary's" -- for aiding in the murder of Mary Webb, "Late of the said Parish and County Widdow."  Bearded Jack struck her with a Tomahawk on the "hinder part of her head" -- 4" deep & 3.5" long.  Died immediately.  LT & YT acknowledged their guilt.  The court sentenced them to death by hanging.

Followed by a trial of Frank, "an Indian of the Parish of St. Marys" -- for "feloniously designing" the murder of John Roley.  Grant jury "Returned Ignoramus" on the bill, so Frank was acquitted.

Other sources:
Beverley Fleet, Virginia:  Colonial Abstracts (Baltimore:  Genealogical Pub. Co., 1988), 1:  288-290.  Excellent:  complete list of the accounts for the capture, confinement, & prosecution of the Indians.  Clear that upwards of 30 Indians were taken into custody as the authorities sorted things out.  A panic, a calling out of the militia, etc.

Morgan, Hegemony, Nanziatticoes:  13 (few Indians other that servants or slaves lived in Richmond County in 1692, other than the Nanziatticoes in the north), 15, 23-6, 33-8, 101.  XEROX 23-6, 33-8 & notes.

Waverly K. Winfree, comp., The Laws of Virginia Being a Supplement of Hening's The Statutes at Large, 1700-1750 (Richmond, VA:    , 1971), (1705), 41-5, on the destruction of the Nanziatticoes, the last surviving independent tribe in Richmond County.

W. Stitt Robinson, Jr., "The Legal Status of the Indian in Colonial Virginia," VMHB, 61 (1953), 247-59.  Va's colonial government recognized 3 distinct groups of Indians:


1.  Foreign Indians with whom the govt negotiated as independent entities.


2.  Tributary Indians who recognized the authority of the Virginia govt & were regarded as subjects of it.


3.  Individual Indians divorced from their tribes, who lived among the English as servants, slaves, or free men and women.


H. R. McIlwaine, ed., Executive Journals of the Council of Colonial Virginia, v. 2:  August 3, 1699-April 27, 1705 (Richmond:  Virginia State Library, 1927), 383-6, 388-90, 395-8, 400.

383-4:  Letter from Col. Wm Tayloe, 9/3/1704:  "on the Wednesday before about ten in the forenoon, ten Indians came to the house of John Rowley . . . and after staying sometime in a freindly [sic] manner and speaking English to the said Rowley, wch made him less apprehensive of their ill designs, they fell upon him, and killed himself, his wife and son & his wifes mother; and that only one Girle escaped, that the people believe the Nansiatico Indians are the murderers, they having often threatned that family."

456:  Council, 4/27/1705:  Mr. Peter Holt of Essex County presented to the Governor in Council a petition "entituled an Aggrievance of the Upper Inhabitants of Essex County wherein they pray that the Nansiatico Indians may be transported."  Refered the petition to the House of Burgesses, "the Case of the Nansiatico Indians being now under their consideration."

275:  Council, 10/23/1702:  complaint against the Nansiaticos & Pamunkies & Chickahominys by the Nattoways, who claim they carried away several captives.  All declared they knew nothing of the captives & the Nattoways produced nothing against them, so complaint dismissed.

359:  Council, 4/25/1704:  Nansiatico Indians complains that Thomas Kendal "hath broke down their Fences & turned them of their land, where they lately inhabited, the rest of it being claimed by Dr Lomax, and praying that a suitable quantity of land may be allotted them in Proportion to their number."

369:  Council, 5/11/1704:  resolve of House of Burgesses on the petition read by the Council -- ordered that the Atty. Gen. "commence such Process as he shall judge proper for the relief of the said Indians" in their dispute with TK & Dr. L.

380:  Council, 8/9/1704:  the Nansiaticos, & several other Indian peoples, given permission to go to the northern limits of the colony to conclude a treaty with the Senecas.

v. 3, p. 5-6:  Council, 5/11/1705:  "Pursuant to a Clause in ye Act past this Session of Assembly concerning the Nansiatico Indians, the several Indian children hereafter named (being all ye Chidren under 12 years of age belonging to that Nation) were brought before his Execellent in Council, and their ages adjudged, and afterwards distributed as follows


To his Excellent, Simon ten years of age


                  Little Jack six years


                  Betty ten years


                  Little Betty nine years


The other nine being distributed amongst the Council by Lott, their names & ages are as follows vix


To Jno Smith, Esqr an Indian Boy named Jack adjudged six years of age


To Jno Lewis Esqr an Indian boy named Charles adjudged at five years of age.


To Jno Lightfoot Esqr a Girle named Nanny adjudged at ten years of age.


To Wm Bassett Esqr a Girle named Moll adjudged at Eleven years of age.


To Hen: Duke Esqr a Girle named Little Nanny adjudged at three years of age.


To Jno Custis Esqr a Girle named Kate adjudged one year old.


To Robert Carter Esqr a Boy named Ben, adjudged to be a year & a half old.


To Benja Harrison & Philip Ludwell Esqrs one Girle named Lizy adjudged to be one year old and one Girle named Janie adjudged to be nine monteth old.


Ordered that the Clerk of the Genll Assembly prepare Indentures for the above children to serve their respective Masters or their assings for the time prescribed by the aforesd act of Assembly."


v. 3, 12:  Council, 5/31/1705:  Nansiatico Indians still in jail.  Council decides to remit their property to them before they are transported.


Accounts of costs of capturing the Indians from Fleet
Col. Wm Tayloe's accounts (Fleet, 288-9)

Sept. 17  (p. 288)


I sent an Express to the president to know what should be done with the women and children theire towne being dstryoed by the English . . . 


To Cap't Tho Beale to Cap't Jn'o Craske, Capt Wm Barber Cap't Brereton theire foure Companyes have bin upon duty twelve att a time att my house and as many att Cap't Barbers 33 dayes which Comes to 792 dayes and as many nights for which the Clayme theire pay accoridng to Law Capt John Tarpley and Capt Charles Barber sent out two Squadrons of 12 men each under Quarter Master Andrew dew and Corp'll Will'm Smoote being 14 dayes make theire Clayme according to Law

Capt. Charles Barber's accounts (Fleet, 289):

Sept. 4


This day Coll'o Will'm Tayloe sent for me to take charge of the Indian prisoners which was ten

Sept. 5


I went to Gett Irons made

Sept. 6


I carryed the Irons to Coll'o Tayloes to put them on the Indians


to calling a Court to Examine the Indians


to calling a Councill of Warr to dyspose of the women and Children


to 21 Gall's of Rum spent on those that guarded the Indians att 5 s. per Gall


to 100 Call'o sider spent on do at 9 d


to calling the Court of Oyer and Terminer


to my fees for executing 5 Indians


to Committm't of 8 Indians att 20 per


to Imprisonment of Indians 3 days att 5 per

Sept. 11


to Committm't of 12 Indians att 20 per


to Imprisonment 20 Indians 23 days att 5 per

Oct. 4


to Committm't of 28 Indians att 20


to Imprisonment 40 Indians 3 days att 5 per

Oct. 5  [The day of the trial & the 5 death sentences]


to Releasem't 40 Indians att 20


to Committm't 43 Indians att 20 per


[I guess 48 men, women, & children:  43 + the 5 executed]

Oct. 9


to Imprisonment 43 Indians 24 da: att 5 per


to Releasem't 43 Indians att 20 per


to the use of my houses and trouble thereof while the Indians was Imprisoned which was 55 da


to the smith for making 16 pr of Irons and tending . . .

Beverley Fleet, Virginia:  Colonial Abstracts (Baltimore:  Genealogical Pub. Co., 1988), v. 1, 288-290.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:  information on the Nanziatticoes

Population of Indians:  Morgan, Hegemony, 23-6.  


1656:  Rappahannock County organized.  Four tribes lived in the area:  the Moratticoes, Rappahannocks, Nanziatticoes, and Mattaponies.


--John Smith (1612) probably underestimated their strength at 150 fighting men for the Rs & Ns, 80 for the Moras, & 30 for the Mattas.


--escaped the worst revenge killings for the massacres of 1622 and 1644, but probably ravaged by European diseases.


--1669:  pop. in 1656 probably smaller than Smith's 1612 estimate but larger than the tally in a colonial statute of 1669, which were recorded after 20 yrs of interactions with the settlers.  See Hening, ed., Statutes, II (1669), 274-5.  Number of fighting men:


Mattas:  20


Portabagoes:  60


Nanziatticoes:  50


Rappas:  30


Totas-Chees (probably Moratticos, but possible Rappas):  40


1704:  a population of 48 men, women, and children was captured by the militia and executed or transported.  [How many might have fled?]  Beverely Fleet, Virginia Colonial Abstracts, 1:  288-9.

Accused 1:  

Thomas, Jack, et al.

Ethnicity:

Nanziatticoes

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

John Rowley

Ethnicity:

English

Race:


w
Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Katherine

Children:

yes, at least one

Occupation:

planter

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

Katherine Rowley

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. John

Children:

yes, at least one

Occupation:

plantation mistress

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 3:  

William Rowley

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


0

infant

Literate:

n

Marital Status:

s

Children:

n

Occupation:



Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 4:  

Mary Webb

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

widow

Children:

yes, at least one grown daughter

Occupation:

homemaker / planter

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 5:  

___

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

"servant girl"

Literate:




Marital Status:

s

Children:

n

Occupation:

servant of John and Katherine Rowley

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1707




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by OVERSEER

Motive:  [ABUSE / DISCIPLINE or SELF-DEFENSE]

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Joseph Barker (overseer) m. a "negro man" of Col. Robert Carers


Weapon:  unknown


Circumstances:  JB claims that he acted in self-defense.


Inquest:  


Indictment:  yes, murder or mansl


Term:  SE 9/4/1707


Court proceedings:  fG.  Ordered to appear for trial before the General Court, but admitted to bail.

Legal records:  


Ordered to appear for trial before the General Court, but admitted to bail.


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings [checked]


Morgan, Hegemony [checked]


COB 4: 1704-1708: SE 9/4/1707 (302-306)

302:  JUSTIFIABLE HOMICIDE:  "Whereas Joseph Barker being by Mittimus from under the hand of Maj. William Robinson and Capt. Nicholas Smith directed to Coll. William Taylor Sherriff committed to the Goale of this County for his Killing of a Negro man said to be Col. Robert Carers, the said Joseph being by order of this Court brought to the barr and the Court having taken his Examination and It appearing by Confession of the said Joseph that he did kill the said Negro in his own defense it is thereupon ordered that the Sherriff of this County do forth with Committ the said Joseph to the goale aforesd. in order to be thence transmitted to the Country Goale att Williamsburgh by such time as the law in such cases directs, and the said Joseph praying that he might be admitted to give Bayle for his appearance att the next generall Court, the Court are of Judgment that as the Fact appeares to them the said Joseph is Baylable."

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

COB, #4:  checked.  Many Barbers, but only this Barker.

Accused:  

Joseph Barker

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:



Marital Status:  


Children:




Occupation:

overseer for Col. Robert Carers

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  


___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of Col. Robert Carers

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1715




RIC

CT


NOTE:  another vague entry, leaving it uncertain why Jones was acquitted:  insufficient evidence, mitigating circumstances, or a finding that RG had not been murdered.  For consistency, count it.

Class:   probable

Crime:   poss HOM MANSL / poss CAS

Rela:    

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  John Jones m. Richard Garrett


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  no, "acquitted"


Term:  6/1715


Court proceedings:  arrested & jailed on "suspition of killing."  Acquitted, discharged.  Witness:  Griffin Humphreys.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 12.  [a John Jones alive in 1723 & after, many entries, wicked & profane swearer, etc.]



arrested & jailed on warrant of John Tarpley, Gentleman(j.p. of Richmond Co.) "on Suspition of killing one Richard Garrett."  Court heard the evidence of Griffin Humphreys on "hehalf of the King against the Prisoner."  "no sufficient Cause appearing to them upon the Evidence" -- so the justices remove him from jail; acquitted.

Other sources:


Morgan, Hegemony [checked]

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

COB #6:

79:  Judgment granted to John Jones for 558 l.t. due by account against estate of Samuel Peachey, deceased.  Daniel McCarty, one of the executors, acknowledges the debt, which is ordered paid.

100:  John Jones, blacksmith, action of case v. Lewis Griffin for 200 l.t. due by account, dism, plf not pros.

443:  Mary Jones, relict of John Jones, says JJ died without making a will.  Petition to administer his estate granted upon giving security.  [SE 4/4/1716]  [473:  appraisal of estate returned, recorded]

470:  John Jones appointed surveyor of highways from bakers swamp to Totoskeg mill for the ensuing year.

522:  judgment granted Wm Fanleroy, gentleman, agst John Jones for 1315 l.t., ordered paid with costs.

COB #7:

36:  Mathew Davis in action of debt v. John Jones for 348 l.t. due by bill.  Attachment granted at last court against the estate of JJ.  The sheriff executed the attachment & the plaintiff is granted the full sum with costs.  Ordered that the sheriff appraise "soe much of the estate of the Deft which he attacht, as will satisfye the Debt with Costs, and deliver it to the plt for satisfaction of his Debt."

137:  John Jones appointed surveyor of the highways "for this ensueing year, from Muddy Creekes to the head of the River."

144:  petition of Rowland Thornton, guardians to John Jones & Mary Jones, orphans of John Hones, deceased.  Ordered that Thomas Paise, Cornelius Edmunds, Daniel White, & Geo White audit all accounts about the estate "and make a devision thereof between the widow & orphans of the said deceased, and make report thereof to the next court."  [SE 5/1/1717]

Beverley Fleet, Virginia:  Colonial Abstracts (Baltimore:  Genealogical Pub. Co., 1988), 1:  326.  Misc. records.  p. 11, 1/7/1715 session:  having heard evidence of Griffin Humphreys on behalf of the King against JJ, "no sufficient Cause appearing to them" -- acquitted and ordered released from jail.

Accused:  

John Jones

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m
Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Richard Garrett

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1716




RIC

CT

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Isaac Arnold and Thomas James k. William Willis


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  


Term:  12/1716


Court proceedings:  Hearing:  Charge:  murder.  Acquitted, discharged.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 27-8.  [checked]


Morgan, Hegemony [checked]

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

COB, #6:

101:  William Martin came into court & confessed judgment to Thomas James for 1187 l.t. due by bill.  Ordered paid with costs.

475:  Thomas Jones (Hanover) presented by grand jury for not coming to church for one month past.  [516:  not appearing, fined 50 l.t. & costs to the church wardens.]

500:  Isaac Arnold executor of will of John Hawkins, action of case v. Benjamin Stother, dism.  plf not pros.

520:  judgment granted to Thomas James agst estate of Bernard Irish in the hands of Ruth Irish, administrator, 810 l.t.  Ordered paid out of the estate + costs.

COB, #7:

34:  Thomas James action of debt v Hannah Port, administrator of the estate of Robert Port, deceased, for 530 l.t. due by bill.  By consent of both parties auditors were appointed at the last court, "the said auditors haveing made their eeport, and it appearing that the Defendant has fully administered, It is therefore ordered that the suit be dismist."  [SE 8/2/1716]  [11:  the original order:  appraisers:  Wm Fantleroy, James Ingo, & James Wilson.  SE 7/5/1716]

76:  Sarah Willis, relict of William Willis, deceased, died without making a will.  "on her petition and giveing security for her Just and faithfull administration of the said decedents Estate, Certificate is granted her for obtaining letters of administration in due form."  The bond posted by Sarah Willis, John Willis, and Charles Willis.  Appraisers appointed:  John Coombs, John Green, William Pitman, & William Reed.

110:  Thomas James action of debt v Lewis Howell dism., plf not pros.

123:  In an action of Debt between Isaac Arnold, executor of last will and testament of John Hawkins, deceased plaintiff & Benj. Strother defendant. at the defendant's motion "a Speciall Imparlance is granted him till next Court."  [143:  con't.]  [163:  con't]  [ditto 202 & 229]

Accused 1:  

Isaac Arnold

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Thomas James

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Willis

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Sarah

Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1723, Nov. 5




RIC

CT

GOVT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    UNK [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Thomas Glascock m. William Forrester


Weapon:  knife.  d. inst.


Circumstances:  TG stabbed WF with a knife.  WF d. instantly.  Motive unknown; relationship unknown.


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  Charge:  murder.  Fled prosecution.

Legal records:  


Mr. Gregory Glascock, gentleman:  Hearing:  Jan., 1724.  GG jailed "on Suspicion of Conveying away [TG] in a Small boat" at midnight on Nov. 5 from TG's landing on Farnham Creek and of providing TG with provisions & helping him escape.  Court determined that GG was "an Accessary after the murther Committed by his father Thomas Glascock," but did not indict him because TG had not yet been convicted or outlawed.  GG was bonded for 1 year to appear before the County Court.  40 l. bond:  George Devonport & Hugh Harris his securities.

TG:  the father of Gregory Glascock.  John Glascock (24) and Thomas Glascock (18) testified against GG at the examination.  They may have been GG's brothers.  Ergo, TG in his 40s or 50s, at least.

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 59-60.

Other sources:

Morgan, Hegemony, 59 (Glascock family produced 4 j.p.'s, 1700-1776), 155 (the only gentleman other than Nicholas Minor to appear before an examining court).

H. R. McIlwaine, ed., Executive Journals of the Council of Colonial Virginia, v. 4:  Oct. 25, 1721-Oct. 28, 1739 (Richmond:  Virginia State Library, 1930), 169.

Council, 3/21/1728:  TG, "indicted and outlawed for murder," forfeits his estate to the Proprietors of the Northern Neck, as per verdict of Council.

Newspaper:  


Robert K. Headley, Genealogical Abstracts from 18th-Century Virginia Newspapers (Baltimore:  Genealogical Publishing Co., 1987).  OHS  MURDER:  Wm Forrester of Richmond Co., surgeon, murdered by Thos Glascock of the same co., planter (50).  Glascock's son Gregory (22) also mentioned.  AWM 2/4/1724

American Weekly Mercury 2/4/1724:  Proclamation from Governor of Virginia:  TG, planter, of Richmond Co., murdered WF, surgeon, of Richmond Co., “by secretly stabbing him with a knife, as he entered the house of the said Glascock, to which he was invited in the business of his profession, and of which wound his instantly died.”  40 L. sterling reward offered.  TG:  a man of “middle stature,” about age 50, “well set, his face bloated, of a pale complexion, and much wrinkled, his hair dark coloured and almost straight, his eyebrows large and a more than usual winking in his eyes, his beard growing in patches and of a grayish hue, his legs large and swelled with the dropsie, his garb uncertain, having carried several suits of clothes with him.  Also carried with him his son Gregory Glascock, 21, “a lusty well set fellow, with streight brown hair, a swarthy complexion and pretty much freckled.”

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Thomas Glascock

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


50
Literate:




Marital Status:  


Children:

yes, at least three sons

Occupation:

planter

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  


William Forrester

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

surgeon

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1726, June 27


North Farnham parish, RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by SLAVE

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Ben (a negro man slave of Thomas Griffin, gentleman) k. Winney (a negro woman slave of Thomas Griffin, gentleman)


Weapon:  Cut her throat with a knife and mortally wounded her.


Circumstances:  


Inquest:  Charles Barber, coroner, on 6/28.  Verdict:  willful murder.


Indictment:  


Term:  8/1726


Court proceedings:  Court of Oyer and Terminer:  Charge:  murder.  pNG.  fG.  Death.  Court certified to the Assembly that TG was due 20 l. current money as compensation for the execution of Ben.

Legal records:  

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 88-9.

Thomas Griffin:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, xviii (attended no more than 1/4 of the meetings during his tenure as a justice), xix (served in the House of Burgesses) [& many other entries].

Other sources:

Morgan, Hegemony, 62, 76 (in Nov. 1730, presented by the grand jury for drunkenness for the 3rd time.  His fellow justices ordered his arrest when he did not appear for his hearing.  He never served on the bench again, though a deal may have been struck, as his son, Leroy, immediately replaced him), 81, 112 (one of a number of large planters who had at least one slave sentenced to death), 116 (a Richmond county gentleman & member of the planter gentry, but unlike the Carters, Tayloes, et al., not among the colonial elite), 197.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Ben

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Thomas Griffin, gentleman

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Winney

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of Thomas Griffin, gentleman

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1726, Dec. 18




RIC

CT

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    WORK

Motive:  ROBBERY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Jesper Parson (second mate of the ship Tayloe) k. Capt. John Heard, late master of the ship Tayloe

Weapon:  


Circumstances:  The ship ran ashore on Dec. 18 in a storm in thick, hazy weather, about 10 o'clock at night.  [Morgan, 151:  "probably deliberately scuttled."]  JP was interrogated at length by the court.  Unclear how the Captain died from the testimony and no clear evidence introduced that he had been murdered.  JP & JH had once quarreled on board by JP's admission "for Swearing."


Inquest:  


Indictment:  


Term:  1/1727


Court proceedings:  Charge:  murder.  Complaint filed by Justice John Tayloe, Sr., "who is would appear, sat as judge and jury in a case clearly involving his own interests."  [Morgan, 151].  Sufficient evidence undercovered to forward the case to the General Court for trial on the charge of murder and of plundering the ship.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 91-4.

Other sources:


Morgan, Hegemony, 151.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Jesper Parson

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

second mate of the ship Tayloe
Town:


transient

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Capt. John Heard

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

master of the ship Tayloe
Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1727, Jan.



North Farnham parish, RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM & AIK

Rela:    HHLD MASTER by CONVICT SERVANT

Motive:  ROBBERY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  John Hescock [aka Hesrook] (a servant to Edward


Hinkley) k. Edward Hinkley (John Hescock's master) and aik. the wife of Edward Hinkley (John Hescock's mistress)


Weapon:  axe.


Circumstances:  JH murdered EH with an ax and struck his wife one blow with an ax.  Court:  "What reason had you to doe it."  [i.e., why kill him.]  "None att all that I knew of."  List on p. 94 of the items he took [seems that the Hinkley's were very well off:  gold rings, brass pocket compasses, pistols, etc.]


Inquest:  


Indictment:  murder


Term:  1/1727


Court proceedings:  Charge:  murder.  pG.  Confessed.  Case sent to the General Court for trial.  Thomas Thornton and Andrew Bruce of Sittenburn bonded to appear at the General Court as witnesses.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 94-5.
Other sources:

Morgan, Hegemony, 153.  After the attack on his mistress, buried her in a potato hole, robbed the house, & fled hoping to find a vessel to take him out of Virginia.

Edward Hinkley:  Morgan, Hegemony, 153.  Had been one of the county's deputy sheriffs for years [1718, 1724].

John Hescock:  a convict servant.  Convicted in England for stealing a mare, for which crime he was transported to Virginia.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

John Hescock [aka Hesrook] 

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

servant of Edward Hinkley

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

Edward Hinkley

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m

Children:




Occupation:

[poss planter]

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___ Hinkley

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Edward

Children:




Occupation:

[poss plantation mistress]

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1727




RIC

CT

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Mr. Nicholas Minor (a gentleman) of Westmoreland Co. k. Richard Clifton


Weapon:  


Circumstances: no details of crime 


Inquest:  


Indictment:  no


Term:  11/1727


Court proceedings:  Charge:  murder.  No sufficient evidence to remove him to the jail in Williamsburg.  Discharged.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 105.

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 185:  July 1738 court:  a Nicholas Minor & a George Sisson securities for William Goburn of Lunenburg, who was ordered to post a 20 l. bond for good behavior.  WG examined on suspicion of taking some fodder & hay of Wm Jordan, gentleman.  The evidence did not prove the fact, "yet it appearing" that WJ "is a Person of an ill Behaviour," ordered to post bond.

Other sources:

Morgan, Hegemony, 154-5:  the Richmond County court was usually harsh on strangers (servants, sailors, vagrants, convicts) who were accused of crimes.  But "in the case of a gentleman" from another county, "the outcome might be quite different."  In 1727, Nicholas Minor "got off scot free."

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Mr. Nicholas Minor

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

gentleman

Town:


Westmoreland Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Richard Clifton

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1730, Oct.




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    HHLD MISTRESS by SLAVE

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James (a negro man slave of Christopher Petty) k. Mary Petty (daughter of Christopher Petty, his master:  assumed an adult)


Weapon:  


Circumstances:  No details on the crime.  Warrant issued on Oct. 13.


Inquest:  


Indictment:  murder


Term:  11/1730


Court proceedings:  Charge:  murder.  The accused found dead in prison.  Court ordered the sheriff to take the body "and cutt it into four Quarters and hang and [a] Quarter up at Potoskey Ferry, and [a] Quarter at Captain Newtons Mill, and [a] quarter at Moratico Mill and the other Quarter in William Griffins old Field and Stick his head on a pole at the Court house."

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 133-4.

Christopher Petty:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 99 (Oct. 1727 court:  Patrick Gormorly charged with felonious stealing of sundry goods (horses, saddles, etc.) found in his custody & of inticing two servants of Christopher Petty & a servant of Robert Mathews to run away--sent to General Court for trial; testimony by John Williams (27), servant to CP, who with Wm Bird found PG in the woods on 10/17 & seized him & tied his hands), 103 (CP posted 10 l. bond to ensure the appearance of his servant, John Williams, at the next General Court as a witness against PG), 158 (Sept. 1735 court:  Thomas Lewis accused of taking away CP's servant woman & some clothing; evidence did not prove the fact, but TL "a Person of an ill Behaviour" & ordered to post bond for good behavior), 191 (TL identified as the owner of a house to which to servants of Thomas Wright Belfield came on 7/9 to borrow a tenant saw).

Other sources:

Morgan, Hegemony, 113:  "There was no record of an inquest; nor was there any suggestion that James had committed suicide."

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

James

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Christopher Petty

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Mary Petty

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

[plantation mistress]

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1734, May 18




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  ROBBERY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  John Collingwood [aka Tanner, skipper of Mr. Humphry Hill's sloop], Richard Smith [crewman on HH's sloop], Peter (a negro man slave of Humphry Hill), and Beshoof (a negro man slave of Humphry Hill) k. John Shaw [a passenger who came on board on May 18 "at the bristol mines to look after a Sea Store of Capt. Williams's which was to be put on board a Ship in York River"]


Weapon:  knife, cut throat, and threw JS overboard


Circumstances:  Cut JS's throat & threw him overboard from Mr. Humphry Hill's sloop.  JC & RS claim that JS drowned accidentally.  RS's & JC's testimony preserved in the record.  [The court apparently did not find it convincing.]


Inquest:  


Indictment:  murder


Term:  6/1734


Court proceedings:  Charge:  Murder.  John Collingwood & Richard Smith jailed in Williamsburg to await trial before the General Court.  Richard Fry, Martha Fry, Thomas Bragg, Thomas Greenstreet (Lunenburg parish), & William Hunt (Lunenburg) bonded to appear as witnesses.  //  Court of Oyer and Terminer:  August 1734.  Peter & Beshoff had been indicted.  fNG by the court & discharged.

Legal records:  


Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 148-152.  [checked]
Other sources:


Morgan, Hegemony, 151.



Humphry Hill:  a gentleman of King William Co., Va.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused 1:  

John Collingwood [aka Tanner]

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

captain of Mr. Humphry Hill's sloop

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Richard Smith

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

crewman on HH's sloop

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 3:  

Peter

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Humphry Hill

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 4:  

Beshoof

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Humphry Hill

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Shaw

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

supercargo for the Sea Store of Capt. Williams's which was to be put on board a Ship in York River

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1738




RIC

CT

Class:   possible

Crime:   poss HOM MANSL or poss CAS

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  John Jenkins k. James D'Bond


Weapon:  


Circumstances:  JJ bound for the hearing.  Suspicion of "killing" James D'Bond.


Inquest:  


Indictment:  no


Term:  3/1738


Court proceedings:  Charge:  Killing.  "Heard Several evidences on behalf of the King against the said Jenkins.  No sufficient cause appear to them upon the said Evidence" to send him before the General Court.  Acquitted, discharged.

Legal records:  

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 184.

County Court Order Book No. 10, 1732-39:  CHECKED.

John Jenkins, 252 (power of atty from John Jenkins to Wm Bruro), 305 (scire facias brought by JJ agst. John Gorum for 8 l. current money), 355 (ditto, dft did not appear, jdgt for plf), 472 (account:  346 l.t. for constable), 625 (JJ v. Thomas Wright Bolfield, gent. for 1585 l.t.  Writ not executed.  Dism.  Plf to pay costs & atty fees).

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

John Jenkins

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James D'Bond

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1739, Oct. 30




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive: QUARREL / FIGHT at horse race, bystanders cheered the fighters on

Intox?:  [possibly both]

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
[daytime]

Days to death:  [0]


HOM:  John Oldham m. John Hutchins


Weapon:  beating, fist fight.


Circumstances:  people were quarrelling at Dews Race Ground.  JO & JH were fighting, William Creel, "Stript Standing by them," was cheering them on & saying "well done Oldham."  Others said "Well done Hutchins."  [Bystanders were cheering them on.]


Inquest:  


Indictment:  yes, mansl


Term:  11/1739


Court proceedings:  fG by Court of Oyer & Terminer in Williamsburg.  Burnt in the hand with a cold Iron.

Legal records:  


People were quarrelling at Dews Race Ground; JO & JH were fighting, William Creel, "Stript Standing by them," was cheering them on & saying "well done Oldham."  Others said "Well done Hutchins."  "When they were Down the Said Creele helped Them up, two or Three Times."  Died of the beating:  no weapons involved.  Wm Stone & Merryman Thorn testified that they had tried, to no avail, to stop the fight, at the request of "Mr. Smith," & prevent bloodshed.  WS claims he was hit with a stick over the face by someone who didn't want him to interfere; but Reubin Young testifies that WS drove him and John Hightower off when they tried to intervene.  RY heard JO challenge JH before the fight:  "what does Hutchins believe him Self the best man in the Field."  Joseph McGee testified that he had stripped and gone in to part them, but that John Hightower hit him 2 or three blows & so he retreated.  [[Each witness is trying to exonerate himself and to blame the others for the continuation of a fight that they all recognized had gone too far and was endangering the lives of the participants.]]


Hearing:  Nov. 1739.  Charge:  Feloniously killing.  Witnesses:  Merryman Thorn (26) & William Toone (38) & William Stone (50) & Harris Toone (18) & Thomas Heart (17) & Joseph Magee (26) & John Smith (25) of North Farnham.  And Reubin Young (25).  All bonded as witnesses to appear before the General Court.  JO indicted & jailed for trial before the General Court.

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 195-8.  SEE TESTIMONY.


Fighting on the ground and quarreling, 10/30/1739, in Dews Race Ground, where many people were gathered and quarreling.  William Creele, striped, was standing over them, helped them up several times, and cheered John Oldham on.  [Clear it was a fight that was not meant to end in death--seems that JH landed wrong, and fancied himself quite a fighter.]


VGaz, 12/14/1739:31  Mansl. in Williamsburg, VA:  "At the Court of Oyer and Terminer, held here this week, the Three following Persons were try'd, viz. . . .  John Oldham, for Manslaughter; convicted, and burnt in the Hand with a cold Iron."  

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

County Court Order Book No. 10, 1732-39:  CHECKED.


John Oldham, 69 (witness for Edward Reed for ER v. Dominick Newgent, A&B civil:  jury found for plf 1 penny + costs), 283 (testified that Peter Oldham died without a will, applies to administer PO's estate, granted), 284 (PO's estate to be appraised), 299 (PO's appraisal recorded), 324 (appt surveyor of highway from Beaver dams to Totuskey Mill to the widow Alverson's Landing, & from Howletts to Newtons Landing, & to clear the same according to law), 435 (gjp v. John Oldham, constable of North Farnham parish, for not clearing the road), 445 (surveyor of highways), 720 (jdgt of attachment granted to JO assignee of Geo. Oldum agst. estate of Richard Meeks.  800 l.t. due by promisory note payable to GO on 8/10/1737.  Ordered to be paid with costs).


John Oldham:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 216:  Jan. 1743 session:  security for a bond for good behavior posted by George Feegins of North Farnham parish, "a Person of an ill Behaviour."

Accused:  

John Oldham

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


North Farnham parish, RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Hutchins

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1742, May 3




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    HHLD SLAVE by OVERSEER / JUSTIFIED on OUTLAWED SLAVE

Motive:  RUNAWAY / captured & beaten

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  7


HOM:  William Lee (of Lunenburg, overseer of Thomas Barber) m. Will (a man slave of Thomas Barber of Lunenburg, gentleman


Weapon:  200 lashes with whip.  d. 5/10


Circumstances:  Will a runaway.  Captured on night of 5/2 and whipped the next day with approval of master.


Inquest:  


Indictment:  yes, mansl.  "feloniously killing"


Term:  5/1742


Court proceedings:  Witnesses:  William Lyell & William Dobbins of North Farnham, and George Freshwater & Thomas Barber (gentleman) of Lunenburg.  fG.  WL held for trial before the Court of Oyer & Terminer at Williamsburg:  released on 200 l. bond.

Legal records:  


Will a runaway, then under outlawry.  Beaten on 5/3; d. on 5/10.


Testimony of Wm Lyell:  On May 2, William Lyell & William Tillery went to the quarter of Mr. Edgecomb Suggit & took Will.  They carried Will to his master that night.  The next morning at daylight TB tied him up and whipped his "a Considerable time and Then Sent for his Overseer who Came and by the said Barbers Order whipt him with a catt of Nine tails and Cowskin whip."  The master and the overseer together whipped him about 200 lashes.  "That dureing the Whiping the said Negro behaved himself Very Sullenly and stubbornly and he[,] often Requested by the Standersby to Submit and beg his Masters Pardon[,] he could Hardly be Prevaled to ask it."


Testimony of Wm Dobbins:  HORRIFYING BRUTALITY:  see the original in its entirety.


Hearing:  May 1742.  Charge:  feloniously killing.  Witnesses:  William Lyell & William Dobbins of North Farnham.  George Freshwater & Thomas Barber (gentleman) of Lunenburg.  WL held for trial before the Court of Oyer & Terminer at Williamsburg:  released on 200 l. bond [John Dozier of Lunenburg his security].

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 218-219.

Thomas Barber:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, xix (a j.p. in the 1730s & 1740s with a near perfect attendance record).  [Many more entries for TB in the court records.]  Morgan, Hegemony, 83 (notes that TB, a j.p., helped his overseer beat Will to death, but only the overseer charged), 124, 152 (TB was one of many prominent planters in Richmond County who owned convict servants--a widespread practice).

County Court Order Book No. 10, 1732-39:  CHECKED.

William Lee, 245 (A&B civil v. Wm Lyell, 10 l. damages.  dism, plf not pros), 261 (ditto:  Lyell pNG, con't for trial), 288 (ditto:  jury found for Lee, 40 s. 6 pence & costs), 319 (A&B civil v. Edward Anderson.  EA did not appear, jdgt for plf), 430 (ditto:  jury, for plf, 40 s. 6 pence & costs).

County Court Order Book No. 11, 1739-1746:  CHECKED

William Lee, 110 (Scire Facias v. Wm Lyell for 40 s. 6 pence), 344 (WL petition v. Geo Taylor for 950 l.t. due by account, but GT produced his "discount," so suit dism. & plf to pay costs), 418 (TRESPASS civil v. Geo. Taylor, 1200 l. t. damages, con't), 461-2 (ditto:  took a canoe, referees [Samuel Peachey & Leroy Griffin, gent] appted to decide the dispute), 475 (TRESPASS civil:  Geo. Taylor v. WL, 20 l. damages.  con't), 509 (dft not appearing, jdgt for plf), 524 (Petition of Wm Barber & Wm Lee, securities for Ann Baley, widow of John Baley, "and they Beuing Apprehensive that the said Est. is likely to be Imbezled therefore pray an order . . . to save them harmless."  AB appeared "but Failing to give Security it is ordered that they Take the Estate of the said John Baley Dec'd into the Possession."  [WOW!!!]  540 (the same TRESPASS case, GT v. WL, con't to next court for trial).

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

William Lee

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

overseer of Thomas Barber

Town:


Lunenburg

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Will

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of Thomas Barber of Lunenburg, gentleman

Town:


Lunenburg

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1744




RIC

CT

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL:  2 adults

Rela:    HHLD SLAVES by OVERSEER

Motive:  [ABUSE / DISCIPLINE / NEGLIGENCE]

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  John Linton (overseer) m. 2 slaves


Weapon:  unknown


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  no -- no grand jury hearing on the case


Term:  SE 2/6/1744


Court proceedings:  civil suit for damages

Legal records:  

SE 2/6/1744 (367-

373-4:  POSSIBLE MANSLAUGHTER:  [in the county court record, however, only an action of trespass on the case damages 50 l., Jno. Linton v. Hon. John Tayloe, Esq., guardian of Moore Fantlery the younger, for detaining from the plf "his share of Corn Tobco &c as being an Overseer for the sd Deft on a plantation belonging to the said Moore Fantleroy."  to be determined by arbitration of Landon Carter, Samuel Peachey, & Jon Woodbridge gentlemen.]  Moore Fantleroy, Jr.'s overseer was responsible, according to his guardian, John Tayloe, Sr., for the death of two slaves and "being likely to destroy all the rest" -- case was dismissed.  The only question of prosecution to arise in this case was whether the overseer, John Linton, would sue Fantleroy for his share of the year's crop.  He did, and won.  

Richmond County Court Order Book, No. 11, 373-4.

See also Richmond County Account Book 1, 266.

Gwenda Morgan, Hegemony, 83.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:


John Linton:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 160:  April 1736 court:  JL "a Person of an Ill behaviour" ordered to post 40 l. bond, Jno. Lyell & Edward Anderson his securities.  [Jonathan Lyell of North Farnham parish stood as security for several persons in North Farnham parish over the years, and in Aug. 1733 was fined for not appearing when summoned to serve as a juror at the county court.]  [Edward Anderson a security on occasion; July 1728 accused of notorious swearing; in July 1729 court accused of being a notorious drunkard, prophane swearer, common fighter & barreter, & ordered to post bond for good behavior.  Bonded to appear as a witness in a theft trial.  Nov. 1736 court:  EA owned a number of indentured servants, male & female, who plotted to run away from his service.  His servants John McCarty received 30 lashes & Eliz. Southerfield 20 lashes.]

Accused:  

John Linton

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

overseer

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

[m]

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

[m]

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



174[4]




RIC

GOVT

Class:   certain

Crime:   HOM / possible delayed suicide

Rela:    MARITAL SLAVE WIFE by SLAVE HUSBAND

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Harry (a slave of Moore Fantleroy) m. his wife


Weapon:  unknown


Circumstances:  unknown


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  outlawed.  Drowned himself trying to elude capture or drowned himself willfully.

Legal records:  

Other sources:

H. R. McIlwaine, ed., Journals of the Burgesses of Virginia, 1742-1747, 1748-1749 (Richmond, 1909), v. 7.  
Sept. 24, 1744 (104, 109):  HOM / SUI:  HOM WIFE of SLAVE by SLAVE / SUI OUTLAW:  Harry (a slave of Moore Fauntleroy) m. his wife.  Outlawed.  Drowned himself.  25 l. compensation awarded to MF.  //  Sept. 24, 1744 (104, 109):  Petition of Moor Fantleroy:  "Harry, a Slave of his, having killed his Wife, also a Slave of his, ran away; and being out-lawed, some small Time after, drowned himself."  //  Sept. 28, 1744:  "the Allegations of the said Petition are true; and that he ought to be paid Twenty Five Pounds."  [copied to Richmond County homicides]

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Harry

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:



Marital Status:  
m

Children:




Occupation:

slave of Moore Fantleroy

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  


___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Harry

Children:




Occupation:

slave

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



174[4]




RIC

GOVT

Class:   uncertain

Crime:   HOM MANSL or SUI DRO?

Rela:    NONDOM

Motive:  OUTLAWED / JUSTIFIED / drowned resisting capture


or simply drowned himself from despair:  unclear

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  unk. person m. a slave of Moore Fantleroy


Weapon:  drowned


Circumstances:  unclear:  probably not a willful suicide, since compensation might not have been paid.  An eluding capture homicide?


Inquest:  


Indictment:  no


Term:  


Court proceedings:  Assembly awarded 25 l. compensation to MF.

Legal records:  


OUTLAW KILLING OF A SLAVE:  slave of Moore Fantleroy, justice of the peace [uncle of the Moore Fantleroy, Jr. in the 1744 poss. mansl. case]


25 l. compensation awarded to MF.

Other sources:


J. P. Kennedy and H. R. McIlwaine, eds., Journals of the House of Burgesses of Virginia, 1619-1776, 13 v.  (Richmond, Va:    , 1905-1915).  v. 1742-1749, 104, 109.


Sept. 24, 1744 (104, 109):  HOM / SUI:  HOM WIFE of SLAVE by SLAVE / SUI OUTLAW:  Harry (a slave of Moore Fauntleroy) m. his wife.  Outlawed.  Drowned himself.  25 l. compensation awarded to MF.  //  Sept. 24, 1744 (104, 109):  Petition of Moor Fantleroy:  "Harry, a Slave of his, having killed his Wife, also a Slave of his, ran away; and being out-lawed, some small Time after, drowned himself."  //  Sept. 28, 1744:  "the Allegations of the said Petition are true; and that he ought to be paid Twenty Five Pounds."


Gwenda Morgan, Hegemony, 83.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

[m]

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

[m]

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

a slave of Moore Fantleroy

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1753




RIC

CT

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Thomas Bryan, Thomas Penly, and Ishmael Dew m. James Harriot


Weapon:  unknown


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  yes, mansl.


Term:  12/1753


Court proceedings:  fG.  to Gen. Ct.

Legal records:  

No details of the crime.  [[Was JH perhaps an indentured servant or apprentice?]]


Hearing:  Dec. 1753.  Charge:  killing and destroying.  Witnesses:  Henry Miskell, Daniel Lightfoot, John Williams, Henry Williams, William Harper, John Algood, Isaac Procter, George Sanders, Thomas Williams Sanders, William Barber; and the prisoners in their own defense.  To "be tryed for the said Supposed Fact" at the next Court of Oyer & Terminer in Williamsburgh.  All witnesses except John Williams, Henry Williams, and Wm Barber bonded to appear at the trial at the next General Court.

Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 246.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:


Ismaell Dew:  Hoffer & Scott, Criminal Proceedings, 53-5 (July 1723 court:  fined 10 s. or 100 l.t. for refusing to assist the sheriff in conveying Mr. Rawleigh Chinn to the jail.  RC charged with breaking the peace by abusive words used to Col. John Tarpley.  John Tune & Thomas Dale & Wilfree Bryan & John Hightower & Charnell Hightowre & John Chapman & Edward Morris & Hugh Harris & William Walker each fined 5 s. or 50 l.t. on the same charge as ID.), 89 (Sept. 1726 court:  ID & Andrew Dew security for Edward Allgood, who was ordered to post 40 l. bond for good behavior).


County Order Book No. 10, 1732-39:  397.  Thomas Bryan summoned to answer presentment of grand jury for being drunk w/in last 6 mo.  626:  TB of North Farnham parish summoned to answer gjp for being drunk w/in last 6 mo.

County Order Book No. 13, 1752-55:  CHECKED.


Thomas Bryan:  Order Book No. 13, 337, Indenture of apprenticeship between Thomas Bryan, James Forrester, & William Hendron.  [unclear who is the apprentice of whom].


Ishmael Dew:  nothing


James Harriot:  Order Book No. 13, 122 JH's will proved, estate proved.  George Sanders to administer the estate, GS & Henry Miskell securities.  Nuncuperative will proved by oaths of Henry Miskell & Wm Barber, witnesses.  Inventory of his personal estate & slaves (if any) to be taken.


Thomas Penly:  nothing

Accused 1:  

Thomas Bryan

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Thomas Penly

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 3:  

Ishmael Dew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James Harriot

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



176_




RIC

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM JUSTIFIED

Motive:  OUTLAWED SLAVE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  unk. person m. a slave of Christopher Lawson


Weapon:  unknown


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  no


Term:  


Court proceedings:  Assembly authorized payment of 80 l. compensation to CL.

Legal records:  

Other sources:


J. P. Kennedy and H. R. McIlwaine, eds., Journals of the House of Burgesses of Virginia, 1619-1776, 13 v.  (Richmond, Va:    , 1905-1915).  v. 1761-1765, 78, 83.


Gwenda Morgan, Hegemony, 83.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:


CL:  nominated a justice of the peace in 1770, the year he died.

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

[m]

Age:


[adult]

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

[m]

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of Christopher Lawson

Town:


RIC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Suspect(s








